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Oœwiadczenie skierowane do ministra infrastruktury Cezarego Grabarczyka

Szanowny Panie Ministrze!
W ostatnim czasie zwróci³em siê do samorz¹dów polskich i s³owackich o rozwa¿enie mo¿liwoœci od-

budowy linii kolejowej Nowy Targ – Trstená przez Podczerwone i Such¹ Horê. Jest to sprawa strategicz-
na dla europejskiego tranzytu przez Polskê i S³owacjê i dla rozwoju turystyki polsko-s³owackiej na
polsko-s³owackim Podtatrzu. Oczywiœcie dodaæ nale¿y, ¿e brak tej inwestycji mo¿e zasadniczo ograni-
czyæ pozyskiwanie œrodków unijnych na rozwój ma³opolskiej komunikacji kolejowej oraz na przyk³ad na
przebudowê obiektów stacji PKP Nowy Targ i stacji znajduj¹cych siê na tej trasie, co podkreœlaj¹ eks-
perci z obu krajów. Co najwa¿niejsze, jest to inwestycja, której potrzebê wskazuj¹ i któr¹ popieraj¹ poli-
tycy obu krajów. Jak oceniam, ju¿ dawno nie by³o tak dobrej atmosfery dla tej inwestycji.

Zwróci³em siê do dyrektora PKP PLK Oddzia³ w Krakowie, pana magistra in¿yniera W³odzimierza
¯mudy, z proœb¹ o wstêpne oszacowanie kosztów. W odpowiedzi wskazano, ¿e koszt inwestycji – bez
sieci trakcyjnej – wyniesie oko³o 150 milionów z³ i obejmie: odbudowê podtorza, nawierzchni torowej,
obiektów in¿ynieryjnych i urz¹dzeñ sterowania ruchem kolejowym. Kwota ta nie uwzglêdnia kosztów
gruntów, odszkodowañ za nieruchomoœci koliduj¹ce z przebiegiem linii kolejowej, budowy dróg równo-
leg³ych do linii kolejowej w celu ograniczenia liczby przejazdów w poziomie szyn przez tory kolejowe. Na-
syp kolejowy po stronie polskiej ma oko³o 20 km d³ugoœci. Istnieje mo¿liwoœæ sfinansowania tej
inwestycji w 85% przez Uniê Europejsk¹. Na ca³ej d³ugoœci nasypu kolejowego znajduje siê t³uczeñ, które-
go iloœæ i wartoœæ przewy¿sza koszt budowy œcie¿ki rowerowej. Wartoœæ istniej¹cego nasypu i zawartoœæ
t³ucznia na nasypie szacowana jest w przybli¿eniu na 1/4 kosztu inwestycji odbudowy szlaku kolejowe-
go. Niewykorzystanie wartoœci nasypu i t³ucznia by³oby marnotrawieniem maj¹tku publicznego.

W zwi¹zku z prowadzonymi pracami projektowymi dotycz¹cymi poprowadzenia œcie¿ki rowerowej po na-
sypie kolejowym zwracam siê do samorz¹dów i instytucji o analizê mo¿liwoœci przeprowadzenia tej œcie¿ki ist-
niej¹cymi drogami polnymi wzd³u¿ toru kolejowego, a tak¿e innymi drogami poprzez pola, obok lasów i rzeki,
co w znacznym stopniu obni¿y³oby koszty budowy œcie¿ki rowerowej i wp³ynê³o na uatrakcyjnienie jej prze-
biegu. Œcie¿ka rowerowa wzd³u¿ drogi wojewódzkiej nie jest dobrym pomys³em, gdy¿ rowerzyœci bêd¹ zmu-
szeni do wdychania spalin wydzielanych przez przeje¿d¿aj¹ce tu¿ obok samochody i do u¿ywania stoperów
chroni¹cych s³uch przed ha³asem, zamiast jechaæ, delektuj¹c siê przyrod¹ i oddychaj¹c œwie¿ym powietrzem.
Kolejnym aspektem przemawiaj¹cym za zmianami przebiegu szlaku rowerowego jest te¿ wysoki nasyp. Mog-
³oby zaistnieæ niebezpieczeñstwo czêstych wypadków, to jest stoczenia siê rowerzystów ze skarpy. Budowa
szlaku rowerowego po nasypie wi¹za³aby siê z dodatkow¹ budow¹ barierek ochronnych i odbojnic zabezpie-
czaj¹cych przed ewentualnymi wypadkami oraz ze zwiêkszeniem kosztów budowy œcie¿ki rowerowej.

Czy nie uwa¿a pan, ¿e budowa œcie¿ki rowerowej brzegiem uregulowanej rzeki Czarny Dunajec dro-
gami polnymi wœród zagajników, lasów i pól by³aby lepszym rozwi¹zaniem, podczas gdy kolej by by³a
uruchomiona po istniej¹cym nasypie?

Owe postulaty s¹ zgodne z wynikami studiów prowadzonych na ten temat przez pracowników Politech-
niki Krakowskiej. Nadmieniam, ¿e mocno zaanga¿owana w ten projekt Rada Naukowa Zwi¹zku Podhalan
te postulaty popar³a jednog³oœnie.

Apelujê do pana ministra o ustosunkowanie siê do tej sprawy i o przeprowadzenie analiz op³acalno-
œci odbudowy linii kolejowej, co mo¿e wp³yn¹æ na rozwój Podhala oraz ca³ej Ma³opolski.

Zwracam siê do pana ministra o kontakt w tej sprawie na szczeblu ministerstw ze stron¹ s³owack¹,
jak te¿ o zwrócenie siê z tym do samorz¹dów polskich: Urzêdu Marsza³kowskiego Województwa Ma³o-
polskiego, powiatu nowotarskiego, miasta Nowy Targ, gmin Nowy Targ, Szaflary, Czarny Dunajec; a ta-
k¿e do samorz¹dów s³owackich: miasta Trstená, gminy Suchá Hora, Hladovka, Liesek, Èimhová,
Vitanová.

Oby sprzyjaj¹ce okolicznoœci oraz warunki do odbudowy kolei i budowy œcie¿ek rowerowych nie zo-
sta³y zmarnowane.
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